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adonar-nos que l’ús social del 
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opinió

El Consell de Barri 
II taula d’entitats de sarrià

El passat 23 de novembre de 2009 

es va constituir el Consell de Bar-

ri de Sarrià, en un acte solemne a 

la  Casa Orlandai, presidit per la 

regidora Sara Jaurrieta, presidenta 

d’aquest nou òrgan. En el mateix 

acte, es va escollir Carme Pérez 

com a vicepresidenta del Consell. 

Posteriorment, el 22 de febrer de 

2010, es va convocar una nova reu-

nió del Consell, on es va constitu-

ir la Comissió de Seguiment que, 

en el cas de Sarrià, la formaran 

unes quinze persones entre repre-

sentants d’entitats o de manera 

individual. Hi ha una normativa 

específica que regula el funciona-

ment del Consell i de la Comissió. 

Des del web del districte, es defi-

neix com “l’òrgan de participació 

territorial de totes les qüestions 

referents al barri. Tenen per fina-

litat ser un canal de participació 

ciutadana en el desenvolupament 

de polítiques públiques de proxi-

mitat i convivència”.  I també es 

diu que “en aquest moment, en 

què es creen els Consells de Bar-

ri, és important que veïns, veïnes, 

entitats i representants polítics es 

reuneixin per a contribuir a què 

aquest nou espai de participació 

sigui una eina eficaç per aprofun-

dir en la cohesió social i la qualitat 

de vida del districte de Sarrià Sant 

Gervasi”. Hem de celebrar, doncs, 

l’aparició aquest òrgan que sembla 

cercar més participació ciutadana 

i, per tant, més democràcia directa 

al barri.

La qüestió que ens plantegem al-

guns ciutadans i també des de la 

Taula d’Entitats de Sarrià és si real-

ment es vol més participació o sim-

plement una nova tribuna —que 

possiblement acabarà substituint 

a una altra: l’Audiència pública— 

on sobretot s’informarà la ciutada-

nia; i recordem que, sovint, l’admi-

nistració confon informació amb 

propaganda. Pel que s’ha vist en 

les dues reunions ja dutes a terme, 

la participació ciutadana sembla 

que es canalitzarà preferentment 

per la via del greuge individual. És 

important poder-se queixar, no es 

posa en dubte, però potser el que 

és més urgent és trobar vies de 

participació col·lectives, creativa i 

positiva entre entitats, ciutadans 

i administració. I l’administració 

municipal, des del districte i des 

del barri, és la més propera al ciu-

tadà i, per tant, la més directe.

S’ha de procurar que el Consell de 

Barri i la Comissió de Seguiment 

siguin quelcom més que una pla-

taforma informativa de l’adminis-

tració i una tribuna de greuges a 

disposició de la ciutadania. S’ha 

d’anar més enllà. Els ciutadans i 

ciutadanes tenim tot el dret de 

participar en el disseny del nostre 

barri, del districte, de la ciutat i 

el país on vivim, i és un deure de 

l’administració aportar els me-

canismes per fer-ho possible. Per 

exemple, dotar de la Comissió de 

Seguiment d’una secretaria profes-

sional que reculli les aportacions 

dels veïns i veïnes, i les faci arribar 

a l’administració per uns canals 

eficaços; que prengui nota dels de-

bats de cada reunió i les difongui 

al barri; que proposi agendes de 

reunions amb temes creatius. I, so-

bretot, que l’administració estigui 

disposada a escoltar, a treballar 

conjuntament amb els ciutadans 

en la millora del barri, del país. Es-

perem, doncs, que la Comissió de 

Seguiment del Consell de Barri si-

gui una oportunitat  per millorar 

les actituds cíviques i dissenyar i 

construir el barri que volem amb 

la participació i la creativitat de 

tots els veïns i veïnes. 

editorial

Què volem ser quan siguem 
grans?

Aquesta és la pregunta  a la qual el 

Pla estratègic 2011-2015, en què està 

immers el projecte Casa Orlandai, 

vol donar resposta.  Aquest procés, 

iniciat a l’Assemblea d’Hivern de 

2009, s’està duent a terme cercant 

el consens i entenent les estratègies 

com el resultat d’un procés de nego-

ciació. En aquest sentit, el dissabte 

6 de febrer es va dur a terme una 

sessió d’anàlisi, segons la tècnica 

DAFO a la Casa Orlandai. L’objectiu 

era analitzar de manera participa-

da el nostre entorn, identificant les 

amenaces i les oportunitats, i fer 

un diagnòstic de la situació interna 

tot definint les nostres fortaleses i 

les nostres debilitats.

En el moment fundacional l’Asso-

ciació Cultural Casa Orlandai, en 

definir la seva “Missió”, intentava 

donar resposta a les preguntes: qui 

som? i què fem?, ara, amb aquesta 

tècnica l’anàlisi, s’inicia una se-

gona fase d’exploració on les pre-

guntes a respondre són: on som? i 

on volem arribar? Per fer-ho es van 

convocar les entitats, els socis i 

sòcies, les persones voluntàries, 

l’equip de gestió i membres de la 

Junta tot conformant un grup que 

fos representatiu però alhora com 

més operatiu millor. Les temàti-

ques abordades van ser: l’organit-

zació (gestió de l’equipament), la 

comunicació (els actors de la Casa, 

la convivència quotidiana) i les fi-

nances (perspectives econòmiques 

a curt i mitjà termini). Cal destacar 

que comptem amb l’assessorament 

i l’acompanyament, tant en aque-

lla sessió, com al llarg de la fase 

de redacció del Pla estratègic, d’un 

equip de voluntariat provinent del 

grup d’Alumni Solidari d’ESADE. 

Què hem de fer per aconseguir-

ho? per respondre a aquesta darre-

ra pregunta, la tasca que cal fer a 

partir d’ara passa per formular les 

prioritats estratègiques, crear una 

visió de futur i redactar les conclu-

sions; finalment, aprovar formal-

ment i comunicar els resultats.

De vegades les metàfores són il-

lustratives: si en l’era industrial un 

pla estratègic venia a ser com la 

preparació d’un viatge de Barcelona 

a París amb cotxe, on es triaven les 

millors carreteres, els indrets més 

adequats per aturar-se a menjar i 

descansar i on una de les possibles 

preguntes prèvies importants era 

si agafar l’autopista de pagament o 

bé una carretera sense peatges; en 

l’actualitat —o, com alguns sociò-

legs ho anomenen, l’era de la mo-

dernitat líquida— la metàfora d’un 

pla estratègic és un viatge en veler 

on cal preparar-se per la incertesa 

constant i capritxosa dels vents.

En el sector privat i en les adminis-

tracions públiques, la planificació 

té una llarga trajectòria, podria 

dir-se que forma part de la seva 

essència. En l’anomenat tercer sec-

tor, en el món de les associacions, 

aquest modus operandi té un recor-

regut més breu i en molts casos 

ni tan sols s’aplica. A dia d’avui, 

molta gent encara se sorprèn que 

haguem iniciat aquest procés. El 

projecte Casa Orlandai ha nascut 

conformat per entitats i persones 

que entenen que la gestió i la pla-

nificació són també necessàries en 

el sector no lucratiu, especialment 

en un entorn on el canvi és l’únic 

paradigma vigent.
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Potser alguns veïns i veïnes de 

Sarrià pensaran que no n’hi ha 

per tant, que malgrat aquesta re-

alitat palpable, el català segueix 

sent la llengua comuna i agluti-

nadora del barri, i que per tant, 

activar les alarmes seria curar-se 

en salut, però és precisament des 

de la fortalesa que una llengua 

té la capacitat d’afermar-se. I és 

que com diu el refrany “amb ma-

lalt de morir, ja no hi ha metges 

que valguin”. A més, se sol pensar 

que el català, si ha estat capaç de 

superar el franquisme, ja no corre 

cap perill, però aquest raonament 

oblida l’herència que ha deixat la 

dictadura en els nostres hàbits 

lingüístics. Si no haguéssim patit 

l’opressió franquista, segurament 

el 76,7 % dels catalanoparlants no 

es passarien al castellà davant 

d’un interlocutor castellanopar-

lant, tal com passa actualment 

segons l’enquesta d’usos lingüís-

tics que va fer l’Idescat, l’Institut 

d’Estadística de Catalunya, l’any 

2008. I de fet, segons els experts, 

no són pas les prohibicions les 

que provoquen d’una manera di-

recta la desaparició de les llen-

gües, sinó el fet que els seus par-

lants deixin d’utilitzar-la al carrer 

en favor d’una altra llengua. 

Quan en una societat hi ha dues 

llengües en contacte, el procés 

de substitució lingüística és lent, 

llarg i gradual. Precisament per 

això és difícil de percebre, i és 

aquest camuflatge el que el fa tan 

perillós. De la mateixa manera 

que no percebem el moviment de 

la Terra perquè no és brusc sinó 

constant i perquè nosaltres for-

mem part del sistema, tampoc 

no ens adonem que el procés de 

substitució lingüística avança, i 

que la llengua amb més poder, en 

aquest cas el castellà, cada cop 

va guanyant més terreny. Això, és 

clar, sempre que els parlants de 

la llengua minoritzada no opo-

sin resistència. Per aquest motiu, 

perquè som el que ens deixem 

fer, des de Casa Orlandai i amb 

el suport i complicitat de la Taula 

d’Entitats de Sarrià, es va decidir, 

ara fa un any, posar fil a l’agulla 

dissenyant un projecte que ajudi 

a augmentar l’ús social del cata-

là al barri. Abans de l’estiu passat, 

doncs, es va convocar una reunió 

per presentar-lo a alguns veïns  i 

veïnes del barri, entre ells repre-

sentants del món polític, associa-

tiu i gremial. Poc després, el paper 

cobrava vida i la primera etapa del 

projecte engegava motors.

investigació-acció 
participativa
Per poder solucionar un proble-

ma el primer pas és fer-ne un di-

agnòstic complet i ajustat, i per 

poder-lo fer, primer s’ha d’obser-

var, investigar i interpretar. Sen-

se saber els diferents motius pels 

quals l’ús del català a Sarrià està 

disminuint, sense conèixer les di-

ferents formes que pren aquest 

problema, sense entendre la rela-

ció que té amb la realitat del barri 

i sense esbrinar les variables que 

el condicionen —sense saber, en 

definitiva, el per què, el com, el 

quan, el quant, i l’on— no es pot 

elaborar una recepta efectiva. Per 

poder obtenir tota aquesta infor-

mació, la Casa Orlandai ha confi-

at en un mètode del tot innova-

dor dins del món de la sociologia: 

la investigació-acció participati-

va (IAP). La peculiaritat d’aquest 

mètode és que combina dos pro-

cessos, el d’estudiar i el d’actuar, 

implicant en tots dos, la mateixa 

població abordada. És a dir, que 

més que centrar-se en un objecte 

d’estudi, la IAP té com a objectiu 

provocar un canvi social, i a més, 

els actors socials que en la inves-

Per l’accent 
obert de Sarrià 
|| ÀSTRID BIERGE

tigació clàssica formen part de 

l’objecte d’estudi, aquí passen a 

ser subjectes actius o agents de 

la seva pròpia recerca. 

Casa Orlandai va configurar el 

projecte inicial juntament amb 

l’entitat Tallers per la Llengua, 

que també està participant en 

la seva gestió i, a través del grup 

d’investigació i acció participati-

va (GIAP), en el seu desenvolupa-

ment. De tota manera, l’activitat 

central d’aquesta entitat és la 

d’impartir tallers que incideixen 

en la necessitat de fer del cata-

là la llengua comuna del nostre 

país. Són dinàmics i participatius, 

i tant els objectius específics de 

cada un d’ells com la metodologia 

emprada, varien segons el tipus 

de públic al qual van adreçats. 

Així, n’hi ha quatre de diferents 

que s’adapten a l’edat, l’origen i 

el grau de consciència lingüística 

de les persones participants. Està 

previst que l’execució d’aquests 

tallers sigui una part fonamental 

del pla d’acció, i de fet en aquests 

mesos inicials ja se n’han dut a 

terme dos. 

comptem amb vosaltres!
La primera etapa del projecte ja 

està pràcticament acabada, ha 

estat segurament la menys vis-

tosa a ulls del barri, però ha es-

tat necessària perquè aquest any 

puguem organitzar tota una sè-

rie d’activitats relacionades amb 

la llengua. No només s’han im-

partit els tallers esmentats, sinó 

també conferències, taules rodo-

nes, activitats lúdiques i moltes 

d’altres que el GIAP ha d’acabar 

de configurar amb el vostre ajut. 

De moment, ja es poden veure 

alguns resultats en una exposició 

sobre llengua que es pot veure a 

la Casa durant la segona quinze-

na de març. A través de la Casa 

Orlandai us convocarem a una 

trobada, perquè pugueu exposar 

les vostres idees i propostes, i us 

anirem informant de les activi-

tats previstes. De tota manera, si 

voleu participar en l’organització 

o senzillament anar rebent infor-

mació, podeu escriure a l’adreça 

giaporlandai@gmail.com. El futur 

del català depèn de cadascun de 

nosaltres, tota pedra fa paret, i 

sense la implicació ciutadana no 

podrem ajudar a conservar l’ac-

cent obert de Sarrià! 

Si no haguéssim patit 
l’opressió franquista, 
segurament el 76,7 % 
dels catalanoparlants 
no es passarien 
al castellà davant 
d’un interlocutor 
castellanoparlant.

reportatge. Només cal que parem l’orella amb una 
mica d’atenció -i d’intenció- mentre passegem pels 
carrers del nostre barri per adonar-nos que l’ús social 
del català està disminuint en determinats àmbits. 

EL GIAP I LES ENTREVISTES SOBRE ELS USOS LINGÜÍSTICS

Fa uns mesos es va crear el grup d’investigació i acció participativa 

(GIAP) que, capitanejat per un tècnic responsable de l’àmbit de parti-

cipació ciutadana de la Fundació Desenvolupament Comunitari, ha 

anat desenvolupant la IAP. La primera tasca del GIAP va ser la d’elabo-

rar un informe que signifiqués una primera aproximació a la realitat 

demogràfica, social, geogràfica, política i lingüística del barri. A més, 

també inclou un sociograma, que és un mapa d’actors i relacions so-

cials de Sarrià. L’elaboració d’aquest informe ha resultat útil a l’hora de 

poder contextualitzar les dades obtingudes durant la resta del procés, 

i també a l’hora de dissenyar amb major fonament la mostra d’actors 

socials a entrevistar, activitat bàsica de la segona fase de la recerca.

Com que aquest mètode sociològic no es basa en l’anàlisi quantitati-

va sinó qualitatiu, les entrevistes fetes pel GIAP han estat una vintena, 

però s’han fet en profunditat -la durada de cada una d’elles ha estat 

d’aproximadament una hora— i les persones i  entitats han estat es-

collides de manera estratègica. Es pretenia cobrir la màxima diversitat 

perfils possibles tenint en compte una sèrie de variables: edat, àmbit 

professional, llengua familiar, poder adquisitiu, origen, zona de resi-

dència, etc. El GIAP va elaborar un guió de preguntes que permetessin 

obtenir informació detallada sobre els usos lingüístics de les persones 

i entitats entrevistades i sobre el paper relacional que ocupen en la 

xarxa social del barri. Alhora, aquesta activitat ha servit per apropar el 

projecte al barri, ja que molts dels participants s’han mostrat oberts a 

participar en les properes etapes.

Arran de la informació extreta de les entrevistes —combinada amb les 

dades contextuals de l’informe esmentat— es redactarà un altre infor-

me que contingui conclusions sobre els hàbits lingüístics de Sarrià i 

sobre les variables que els condicionen. Això permetrà dissenyar un 

pla d’acció ajustat a la realitat del barri, que constarà d’una sèrie d’acti-

vitats que s’hauran d’anar desenvolupant durant els propers dos anys. 

Per fer-lo, però, també hi ha previst convocar un taller per tal que tots 

els veïns i veïnes que ho vulguin, puguin presentar i debatre les seves 

propostes de foment de l’ús del català. 

El futur del català 
depèn de cadascun de 
nosaltres, tota pedra 
fa paret, i sense la 
implicació ciutadana 
no podrem ajudar 
a conservar l’accent 
obert de Sarrià!

rètols

Als carrers, els 

rètols tam-

bé parlen. I 

la presència 

predominant 

del català seria 

una evidència de 

normalitat. Fo-

tografies de l’es-

cola Orlandai, 

Everest 1993, i 

Coloma Jofre.



4 5

narrativa

Grisos i verds, 
pensaments urbans

Tinc un amic, que diu que la 

seva germana té una amiga 

“pija” que puja cada cap de 

setmana a esquiar. Ahir va 

anar a la Garrotxa i va tor-

nar tan plena d’aire pur! Oh! 

-– deia, Oh! Quins prats, quin 

verd, quins poblets i quin 

ambient que s’hi respira!... no 

fa falta anar a esquiar. M’ha 

proposat de tornar-hi el cap 

de setmana vinent amb cotxe 

ja que està a una hora i mit-

ja pel túnel de Bracons, però 

no em va bé, estic apuntat a 

un curs d’horts urbans que ni 

de conya em saltaré. Això de 

ser conscients que vivim a la 

ciutat “aïllats de la natura” i 

alhora tan dependents d’ella! 

Cultivar els enciams un mateix 

és un bon repte,... estar una 

estona connectat amb el verd 

en tornar de la feina: desapa-

reix tot l’estrès quan els parlo i 

els explico les meves històries. 

Però hòstia, com deia l’olotí al 

meu col·lega “pixapí”, perquè 

continuar pujant per unes 

hores a voltar per la Garrotxa 

si tenim al costat de casa el 

magnífic parc de Collserola?... 

pensaments grisos i els verds 

tan lluny?, no pas! Tinc la na-

tura dins meu. I jo que penso 

que aquest enciam no m’està 

creixent bé, que aquí no hi té 

espai o que no li agrada gaire 

l’aire que respira. O potser és 

que només li explico proble-

mes; deu estar depre. A partir 

d’ara l’estimaré més i el veuré 

bonic, quan tingui rallades 

pensaré en ell i li explicaré a la 

gent que tinc un enciam, que 

és tot meu i que un dia me’l 

menjaré. No em caldrà com-

prar els que fan quilòmetres 

d’autopista tancats en caixes 

respirant estacions de servei.

MARCEL & ECOCÓS

La sala Talitha de Casa Orlandai ha 

estat seu al llarg del mes de gener 

d’una mostra retrospectiva sobre la 

infància. L’exposició s’organitzava a 

partir de les temàtiques següents: 

el naixement i primers anys de 

vida; l’educació: l’escola i la religió; 

la higiene i la salut; el berenar i les 

llaminadures; el retrat; els jocs i les 

joguines; l’oci: la lectura i la músi-

ca; les pors infantils; i, finalment, 

fets històrics rellevants. No cal dir 

que el plantejament tenia una gran 

ambició i, segurament, aquesta ha 

estat el seu gran encert tot i que 

l’amplitud de la proposta també 

ajudés la dispersió. Tot i així, cal 

avançar que globalment ha estat 

molt reeixida i ha estat un veritable 

esdeveniment al barri.

El dia de la inauguració, poc abans 

de la Diada de Reis, estàvem a la 

porta de la sala Talitha una majo-

ria expectant i encuriosida: amb 

què ens trobaríem? La sorpresa fou 

molt agradable i gairebé no sabíem 

cap on dirigir-nos per mirar-ho tot, 

però aconseguírem donar diversos 

tombs per la sala i així no deixar de 

veure cap vitrina ni cap fotografia, 

o de llegir els textos repartits ar-

reu de la sala que contenien testi-

monis i vivències de la infància, la 

majoria de persones del barri. Els 

objectes aplegats a Infàncies de Sarrià 

comprenia quatre generacions sar-

rianenques, és a dir, des de finals 

del segle xix dins a l’actualitat, a 

inicis del segle xxi. Els objectes es-

taven molt ben escollits i col·locats 

amb un sentit monogràfic en diver-

ses vitrines, o al voltant de la vitri-

na que tractava aquella matèria. I 

el fil conductor ens introduïa a la 

mostra a partir del naixement dels 

infants: hi havia diversos bressols i 

en un, hi havien dormit els petits 

de quatre generacions de la família 

Diumenjó. Al costat, s’havien pen-

jat uns vestits de batejar, que eren 

una filigrana.

El fil conductor ens portava a l’es-

cola: en una altra vitrina hi havia 

els àlbums que fèiem a pàrvuls. Els 

visitants ens sentíem nostàlgics 

d’una època ja llunyana però que 

evoquem amb bonics records. En 

d’altres vitrines veiem catecismes 

—la religió era ben present en la 

infància de molts de nosaltres—, i 

la higiene i la salut també tenia la 

seva vitrina. I no cal dir les llami-

nadures, el que ara es coneix com 

a «xuxes», i que han evolucionat 

molt. Els jocs i les joguines exposa-

des omplien una part important de 

la sala. Hi havia «fireta» de diverses 

èpoques, de quan les nenes jugaven 

a firetes; una lletera, pilotes i molts 

altres jocs. Cal destacar l’esforç a 

reunir col·leccions monogràfiques, 

com les nines de totes les èpoques, 

o un extens, valuós i sorprenent re-

cull de jocs de taula.

En l’apartat de lectura, es podia 

anar des del Patufet fins a revistes 

actuals, a més de llibres que han 

estat referents de lectura de totes 

les èpoques, des de les imaginati-

ves aventures de Jules Verne fins 

als enigmes detectivescos de l’Enid 

Blyton i, també, les més recents de 

Harry Potter. També hi havia un 

espai per a la música i, a la paret, 

com si fos un fris, hi havia diver-

sos plafons amb retrats de gent de 

l’època: fotografies d ‘infants, ma-

ternitats, grups d’amics, amigues, 

escolars, famílies, etc. Era molt 

complet, i tothom es trobava o co-

neixia a algú del barri.

Cal destacar especialment l’esforç 

que s’ha fet per reunir aquesta 

gran mostra d’objectes ja que la 

Gisela Bosom Diumenjó i els seus 

col·laboradors de ProArtis ha de-

manat a la gent del barri que dei-

xés per uns dies objectes d’un gran 

valor sentimental. I la resposta de 

la gent del barri ha estat molt po-

sitiva. Moltes famílies han rebuscat 

per armaris o golfes aquelles jogui-

nes mig oblidades, però conserva-

des amb cura al llarg de molts anys, 

i s’han prestat per a què fossin vis-

tes públicament. S’ha reunit, doncs, 

una part de la història viscuda de 

Sarrià, una part especialment ínti-

ma i molt estimada, cosa que en-

cara dóna més valor a la feina feta 

pels organitzadors de la mostra.

Felicitats, doncs, a la Gisela i a Pro-

Artis que ens han fet passar esto-

nes bones visitant aquesta exposi-

ció. I esperem que es pugui repetir. 

Les festes de Nadal són un bon mo-

ment per perdre’s en els records i la 

nostàlgia, i buscar en nosaltres ma-

teixos aquell infant ple d’il·lusions, 

somnis i, també, temors. Potser el 

proper Nadal pot ser un bon mo-

ment per fer una nova mostra sobre 

Infàncies de Sarrià. Potser aleshores 

s’haurà d’acotar més la temàtica i 

no fer una mostra tan oberta.

a fons

Infàncies a Sarrià 
II CARME SOBREVILA I JESÚS MESTRE CAMPI. A l’exposició “Infàncies de Sarrià d’avui 
i d’abans d’ahir” es van recollir testimonis i objectes de la infància de quatre 
generacions diferents de sarrianencs i sarrianenques que permetien mostrar la 
història del barri des de la perspectiva de l’infant, contrastant canvis i evolucions 
al llarg del temps.

Records 
d’infància
Recull d’alguns dels textos que 
complementaven l’exposició. L’any 
al costat de l’autor o autora, s’in-
dica la data de naixement.

naixement:
Paquita Carrió (1918)

En els meus temps no t’explicaven res. 

A l’escola Divina Pastora l’enciclopè-

dia tenia el capítol de la reproducció 

eliminat, tot allò era pecat. “Los niños 

los bajan los angelitos del cielo”

Josep Mª Ainaud de Lasarte (1925)

No m’adormia si la mare no em can-

tava  la cançó de bressol de l’àvia 

(Carme Karr).

Jesús Mestre i Godes (1925): 

Un nen de Sarrià. Memòries d’infància 

(1931-1936), Edicions 62.

“...El record més dolç d’aquest estar 

plegats la mare i jo el tinc a la nit, 

a l’hora d’anar a dormir.... La qua-

litat o el gènere de les lectures no 

tenia cap importància; el que feia 

d’aquell moment de lectura com-

partida amb la mare un sentiment 

inesborrable era parar de llegir un 

moment, mirar la mare, no dir-li res 

però arraulir-me un xic amb ella, i , 

sense saber per què, fer-li un petó. 

La mare deixava de llegir, m’agafava 

el cap i el premia fortament cap a 

ella, també entenent que havia pas-

sat un àngel volant i que ens havia 

recordat la profunditat i la delícia de 

la nostra estimació, aquest lligam 

d’una mare i d’un fill que només ne-

cessita una sola mirada per dir-ho 

tot, per fer-se entendre del tot.”

Pol Canosa i Vidal (2000)  

...vaig veure com naixien el meu 

germà i les meves dues germanes. 

Jo tenia la feina de fer que els que 

estaven a casa fessin silenci men-

tre naixia i després anar preparant 

tovalloles calentes. El Jan aguan-

tava la llanterna i amb la llevadora 

il·luminava per anar veient com 

sortia la Clara. El primer que vàrem 

veure va ser el cap, s’anava ama-

gant i sortint, amagant i sortint. 

La Sira recorda que la Clara estava 

molt mullada quan va néixer i des-

pullada i lligada a la mare amb un 

cordill de sang que vam esperar que 

deixés de bategar i desprès el pare 

el va tallar i li vam posar una pinça. 

El Jan recorda que després de néixer 

la Clara va sortir de la panxa de la 

mare com un globus vermell lligat 

amb el cordó, que era la placenta. 

educació:
Guida Pons Miret (1994)

Costa tant escriure sobre vosal-

tres... us diria tantes coses! Us n’he 

dit tantes!

Em creia que serien eterns, que es-

tarien tota la vida ensenyant-me a 

escriure, llegir, sumar, restar... Pen-

sava que els dies a l’ Orlandai dura-

rien per sempre, que no creixeria, 

que ells no creixerien; però, evident-

ment, tots hem crescut i evolucio-

nat i jo ho he fet gràcies a ells. 

lectura:
Joan Reventós (1927).

Joan i Jacint Reventos: Dos infants i la 

guerra, Ed. El pi de les tres branques.

“L’estiu de 1936 vaig descobrir Juli 

Verne. Se’m despertà un infatigable 

afany de lectura amb les velles i vo-

luminoses edicions de “Jubera Her-

manos”, il·lustrades amb uns gravats 

que estimulaven la meva imaginació 

desbordant i m’ajudaven tant com 

la lectura a penetrar en aquell món 

d’aventures que encara no se’n deia 

la “ciència-ficció”. De tots els volums 

que em vaig empassar, “Dos años de 

vacaciones”, que vaig llegir i rellegir 

fins a dominar-lo, és que més ‘im-

pressionà. Llegint-lo i rellegint-lo 

em semblava viure i reviure molts 

dels episodis sense sortir del jardí 

de casa. Un noi de vuit anys té una 

immensa capacitat d’abastracció”.

Jordi Bigues (nascut el 1955)

Per la tarda quan arribava d’escola, 

menjava una llesca de pa i xocolata 

o pa vi i sucre que la mare prepa-

rava. Ella es posava a planxar i em 

feia seure al seu costat i llegir un 

llibre força especial. Gruixut, amb 

tapadores folrades amb ganxet. El 

maravilloso viaje de Nils Olgersson a tra-

vés de Suecia relata la migració de les 

oques a les que acompanya un nen 

reduït a la grandària d’un follet que 

viatja set mesos per l’estat escandi-

nau. Malgrat ser una edició caste-

llana, el cognom del protagonista 

em va familiaritzar amb la essa do-

ble. De gran vaig comprar la prime-

ra edició catalana del 1992 i saber la 

trajectòria i intencionalitat de l’au-

tora, Selma Lagerlöf, Premi Nobel 

de literatura l’any 1909.

Maria Penon (1994)

... estic completament convençuda, 

la J. K. Rowling amb els seus llibres 

i el seu mon de màgia i fantasia va 

enganxar a milions de persones com 

poques vegades un autor aconse-

guirà atrapar mai als seus lectors....

Amb els seus llibres va aconseguir 

crear tota una nova generació que 

llegiria els llibres amb emoció, i 

també va aconseguir impressionar 

a una generació no tan jove i fer-los 

creure que encara hi havia molts es-

criptors capaços de sorprendre’ls.

la fira de la festa major 
de sarrià (1961-1965)
Josep Mª Guillén (1958)

La fira s’instal·lava en el descampat 

de darrera el parvulari, (on ara hi ha 

l’aparcament) potser hi havia 5 o 6 

petites atraccions. Recordo el Tren 

de la Bruixa, era un tren que feina 

unes quantes voltes, la meitat en 

via descoberta i l’altra meitat cober-

ta on una bruixa (normalment un 

home vestit de dona) ens sorprenia, 

a dreta o esquerra, al davant o al 

darrera donant-nos un cop d’escom-

bra, l’emoció consistia en detectar-

la abans que et piqués cridant:  “la 

bruixa, la bruixa”.

salud:
Paquita Carrió (1918)

Vaig tenir el tifus amb 9 o 10 anys. 

Amb la malaltia vaig perdre la mo-

bilitat de les cames. En Rafael Bat-

lle metge titular i acalde de Sarrià 

(abans de l’anexió), em va tornar a 

ensenyar a caminar. Em feia cami-

nar sobre la grava del jardí de casa. 

Quan en Rafael Batlle va morir, vaig 

plorar tant com mai ho havia fet per 

algú que no fós de la família.

Gemma Bosom (1960)

Quan venia el Doctor Aragó a casa o 

quan anàvem a la seva consulta no 

teníem cap por, al contrari. Mentre 

ens esperàvem, jugàvem amb les jo-

guines que tenia a la sala d’espera. 

Després, quan ens visitava, ens di-

buixava rellotges de 2 colors, vermell 

i negre i mentrestant el dibuixava 

anava xiulant. A vegades ens feia una 

flor al melic. I no ens volíem rentar 

perquè no s’esborrés…Recordo que 

la meva germana petita sempre deia 

:Jo quan sigui gran seré  “Doctoragó” i 

ara és metgessa de família.

Mª Luisa Ruiz Pena  
Jugar no era perillós, ni estava pro-

hibit. De tant en tant passava i ens 

donava una gran alegria: el termò-

metre s’havia trencat. Aleshores co-

mençava a corre el mercuri: per la 

taula, per el terra... formava boletes 

que procuràvem ajuntar i separar, 

fins que ens en cansàvem i ens de-

dicàvem a un altre cosa.

la guerra civil 1936-1939
Mercè Izquierdo (1923)

Quan tocaven les sirenes i ens tro-

baven a l’hort que tenien els pares a 

Finestrella, la mare em feia estirar a 

l’hort entremig de les plantes.

A Sarrià hi havia dos magatzems se-

crets de menjar, eren dels quàquers, 

una entitat que ajudava contra la 

fam. Un era al Carrer Setantí i l’altre 

era al torrent (avui Avinguda Foix). Hi 

tenien llegums, arròs, cansalada.... 

Al final de la guerra, abans de que 

arribessin els nacionals, la gent va 

assaltar aquests magatzems en bus-

ca de menjar. Jo vaig anar al magat-

zem del torrent, semblava un ga-

ratge, una nau molt gran. La meva 

amiga Consuelo Ródena em va avi-

sar de que hi eren. Hi varem anar 

per separat, primer ella i després jo. 

Ella es va endur com va poder una 

caixa de fusta de llet en pols i jo un 

bacallà sec. Quan jo hi vaig anar, 

estava ple de persones de Sarrià. Un 

agafava un fardo d’espardenyes, l’al-

tre oli, l’altre arròs...Cadascú anava 

per lo seu i ràpid.

Joan Reventós (1927)

Guerra, victòria, lluita, bombardeig...

penetraven en el vocabulari dels nos-

tres jocs. Al pati de l’escola, abans, es 

jugava al clàssic “pam i pet”, al “qua-

dro” de bales o a fer ballar la baldufa. 

Ara tots els jocs es transformaven en 

simulacres bèl·lics. Tot era tirar i ma-

tar”, fossin bales, baldufes o jocs de 

cromos...Unes paraules que s’havien 

fet de moda entre nosaltres eren “con-

trolats” i “incontrolats”, que no sabí-

em què volien dir però els trobàvem 

un evident regust revolucionari....

El “saltar i parar” es convertir en una 

salvatgeria...“El “cavall fort” era tam-

bé brutal...

L’exposició ha estat 
molt reeixida i, al 
barri, un veritable 
esdeveniment.

Els objectes estaven 
molt ben escollits 
i col·locats amb un 
sentit monogràfic en 
diverses vitrines.

S’ha reunit una part 
de la història viscuda 
de Sarrià, una part 
especialment íntima i 
molt estimada.

exposició

Fotografies 

d’alguns objec-

tes que es van 

mostrar a l’expo-

sició “Infàncies 

a Sarrià”, alguns 

d’ells, com la 

nina de ceràmi-

ca, molt antics. 

Fotografies de 

Gerard Font



ha aconseguit travessar la frontera de 

l’animalitat per entrar en el món dels 

homes. Un personatge que enfronta el 

sentit comú a l’absurditat de la societat 

occidental. Finalment, qui és l’animal? 

Quimet Pla broda una actuació en la 

qual es compaginen els efectes còmics 

i, alhora, tràgics.

Jazz al Cafè
II XAVI TEIS 

El jazz és una música especial. És potser 

l’estil musical més complicat de definir i 

a la vegada aconseguir acontentar a tot-

hom. Fins i tot els qui en saben no es 

posen d’acord, fruit de la desesperació, 

hi ha qui s’ha rendit i l’ha acabat definint 

com: “el jazz és tota aquella música to-

cada per músics de jazz”. Suposo que hi 

estareu d’acord, no? I aquest estil tan es-

pecial atrau la gent. És el que em fascina 

d’aquest estil meravellós nascut els anys… 

bé, aquí arribem a una altra gran incògni-

ta. Quan va néixer el jazz? És una pregun-

ta que romandrà, per sempre, sense res-

posta. Hi ha qui dirà a final del segle xix, 

hi ha qui dirà a la segona dècada del Segle 

xx i, entremig, un gran ventall d’opinions, 

proves i indicis. Però tant hi fa, el jazz ens 

agrada per coses com aquestes. Són repre-

sentatives i explicatives de com és aquest 

estil. Ens agrada que no hi hagi consens 

sobre aquests aspectes i ens agrada tenir 

l’oportunitat d’acostar-lo a la gent. Així 

doncs, per segona vegada hem iniciat, a 

Casa Orlandai, el cicle de Jazz al Cafè que 

ha tingut lloc durant els tres primers me-

sos de l’any 2010. Un cicle que consta de 

tres concerts prou diferenciats entre si per 

satisfer diferents gustos. Des de la mera-

vellosa veu de Laia Porta i el seu quartet, 

repassant grans estàndards del jazz; pas-

sant per Bottom Tail, l’original formació 

que ret tribut a Duke Ellington des d’un 

contrabaix, una trompeta i una guitarra; 

i arribant fins a l’autèntic i provocador 

blues de Backdoor Strangers. Com veieu, 

s’ha intentat portar una oferta variada i 

atractiva i que en aquest segon cicle in-

corpora la gran novetat de la ubicació. Els 

tres concerts tenen lloc al cafè de la Casa 

Orlandai on s’ha creat una atmosfera més 

càlida, de proximitat amb l’artista i en de-

finitiva una millor targeta d’invitació tant 

per a la gent de la Casa com per a la que 

passa pel carrer. És una experiència positi-

va que segur que tindrà continuïtat en el 

futur, així com els cicles de jazz. Ho segui-

rem fent, amb molt de jazz...

50 anys de l’Associació 
de Veïns de Sarrià 
II JAUME GRAS  

A finals dels anys 1950 Sarrià encara 

mantenia aquest aire de ruralia que 

tanta singularitat li ha atorgat a la 

nostra població. Les rieres, els torrents, 

els camps, circumdaven i «protegien» 

un ampli nucli antic de l’allau de ci-

ment que avançava irremeiablement 

des de la gran ciutat. A partir dels anys 

1960 la sort de Sarrià va començar a 

canviar. L’arquitectura i l’urbanisme es 

van torçar per la nefasta empremta del 

porciolisme. La senyera més emblemà-

tica, i tret de sortida d’aquesta mane-

ra de fer, va ser la famosa «Casa de los 

Concejales» (1972), al passeig de Reina 

Elisenda, a tocar de la Riera Blanca. Per 

cert, un model d’arquitectura que pa-

radoxalment, tot i les circumstàncies, 

ha servit de mal exemple per a Sarrià 

durant les dècades posteriors.

L’Associació de Veïns (AV) de Sarrià va 

néixer a l’any 1960 com a entitat cultu-

ral. A l’inici es preocupava bàsicament 

d’organitzar concursos i actes culturals 

per poder existir i ser «ben vistos» pel 

franquisme. Molt aviat van haver de 

modificar les seves bases fundacionals 

i ocupar-se i plantar cara als greus i 

diversos problemes que presentava el 

Sarrià de les acaballes de la dictadura. 

Van ser els anys més profitosos des del 

punt de vista associatiu i reivindicatiu. 

Són els anys en què l’acció veïnal con-

tribueix a què es recuperin els parcs de 

Santa Amèlia i el de l’Oreneta, ambdu-

es zones amb destinacions molt incer-

tes. Dues conquestes importants que 

també, paradoxalment, es van arrencar 

a un Ajuntament predemocràtic. Tren-

ta dels 50 anys de vida de l’AV de Sarrià 

han coincidit amb l’existència de go-

verns municipals triats per la voluntat 

popular de tota la ciutat de Barcelona. 

Durant aquests temps, primer les bo-

nes expectatives d’una suposada bona 

comprensió dels nous mandataris, i 

més tard, la retòrica infinita d’una par-

ticipació ciutadana que no acaba mai 

de materialitzar-se, han contribuït a 

què el balanç del moviment que va néi-

xer fa mig segle hagi estat desigual i 

esdevingui, hores d’ara, més aviat de-

cebedor.

Carnaval a Sarrià
II GRUP CARNAVAL’10

Ja fa força anys que Sarrià celebra la fes-

ta del Carnestoltes amb una rua pròpia. 

No sempre fou així, i cal dir que any rere 

any el veïnat demostra que està viu i 

que té ganes de fer gresca. Recentment, 

s’està consolidant la tradició de dis-

fressar la Casa Orlandai; una iniciativa 

impulsada sobretot per l’Esplai Movi de 

Sarrià i que tracta de fer una instal·lació 

artística que, durant una setmana, de-

cori l’edifici donant-li un toc irreverent i 

utilitzant, a poder ser, material reciclat: 

residus de sarrianencs que són recol-

lectats amorosament per donar-los un 

futur millor. Però no tot és Sarrià, en 

aquest món hi ha un més enllà, una ciu-

tat que es diu Barcelona i que espera la 

nostra aportació, una ciutat que neces-

sita idees fresques per continuar sen-

tint-se una ciutat d’avantguarda. Aquest 

any Sarrià ha enviat una delegació a la 

rua de Barcelona, que transcorria per 

l’avinguda del Paral·lel el dissabte 13 de 

febrer i que va ser acompanyada per la 

pluja i el fred, que van intentar restar 

protagonisme a les nostres ballarines; 

un intent, sense dubte, fracassat.

La comparsa delegada de Sarrià va ser 

organitzada per l’Escola de Dansa Yis-

bell i la seva temàtica es va fer coincidir 

amb la disfressa de l’edifici que s’orga-

nitzava a la Casa Orlandai. “La Fotovol-

taica” va ser una comparsa brillant amb 

unes coreografies de dansa contempo-

rània dissenyades per Yisbell. Les teles 

metal·litzades, els brillantins i les pla-

quetes fotovoltaiques que culminaven 

la disfressa es van estar movent durant 

dues hores per l’avinguda del Paral·lel 

talment un gira-sol quan busca el sol i 

se sent desorientat per una setmana de 

pluges.

La dansa va ser, gràcies a la comparsa 

“La fotovoltaica”, un mitjà de comuni-

cació per promoure valors i inquietuds 

vers la sostenibilitat.

casa orlandai
Tàcata
|| MARTINA ESCODA

El 10 de desembre les taques foren les prota-

gonistes de la sala J.V. Foix gràcies a la per-

formance de Marcel Pié i Isabel Vinardell, on 

també van col·laborar la ballarina Kayoko Na-

kata, els músics Manolo Benítez percussió, 

Carles Dènia vei i  Jordi Berni al piano; va ser 

produït per Especiedespacio i Taller Estampa. 

Tàcata: prop de vint-i-cinc minuts inten-

sos que exploren els límits de les imatges 

en moviment fusionades amb la dansa i 

la música del flamenc. L’espectacle dóna 

vida i cos a les dimensions de l’animació, 

en viu i en directe. Tàcata. Taca i ritme, 

moviment i so, transformació i vida. 

Des del motor emotiu i passional del fla-

menc, que penetra l’essència de l’ànima 

per despullar-la, fins al recorregut del di-

àleg entre les animacions i la coreografia: 

una tassa de cafè, una taca que es mou 

i es muda, o una parella de tango que 

balla i es projecta damunt la paret blan-

ca, damunt les teles blanques, damunt 

del vestit blanc dels cossos sinuosos de 

les ballarines. Un cantaor, un pianista i 

un percussionista posen veu a l’escena. 

Dues ballarines magnífiques i les anima-

cions experimentals de Marcel Pié creen 

el joc transdisciplinar de mirades, llum i 

ombres projectades en moviment.

L’espectacle Tàcata busca i experimenta 

més enllà de l’animació per convertir-la 

en cos escènic, tangible per a l’especta-

dor i espectadora, qui se submergeix en 

el moviment de les imatges, com una 

taca més, com una ballarina més que 

s’integra en l’animació, com un músic 

més que fa ballar les imatges.

Informe per una 
acadèmia 
II JESÚS MESTRE CAMPI

Quimet Pla i la companyia Teatre Tot 

Terreny han fet dues representacions 

d’una obra mítica de principis del segle 

XX, el monòleg Informe per una acadèmia, 

de Franz Kafka, que es presentava amb 

una «cua», obra del dramaturg cata-

là Albert Mestres. La representació de 

l’obra s’ha de veure, en part, com el co-

lofó a un any Darwin que des de Casa 

Orlandai s’ha viscut amb intensitat 

tant per les tertúlies del Cafè Científic 

com per l’exposició que es va dedicar al 

pare de l’evolucionisme la passada tar-

dor. L’Informe posa en qüestió l’actitud 

dels humans respecta a la resta d’ésser 

vius, representats aquí per Pere el Roig, 

un mico capturat a la Costa d’Ivori. L’In-

forme és el monòleg d’aquest mico que 

sarrià
El retaule de sant 
Vicenç màrtir 
II JESÚS MESTRE CAMPI

El dia 12 de febrer es va fer l’acte d’inaugu-

ració de les reproduccions de vuit taules 

corresponents al Retaule de sant Vicenç, 

obra de Jaume Huguet i del Mestre de 

Castelsardo i que, des d’aleshores, es po-

den veure en un dels altars laterals de la 

parròquia de Sant Vicenç de Sarrià. D’al-

guna manera, aquesta obra cabdal de la 

pintura gòtica catalana tornava a l’indret 

que li corresponia: el retaule, a mitjan del 

segle XV, l’havia encarregat l’Obreria de la 

parròquia de Sarrià i, al llarg d’un segle i 

mig, els veïns i veïnes l’havien anat pagant 

a poc a poc. Era de justícia, doncs, con-

servar la memòria del lligam entre aquest 

retaule, una de les obres destacades de 

la col·lecció del Museu Nacional d’Art de 

Catalunya —que és qui s’ha fet càrrec de 

les reproduccions—, i el poble de Sarrià.

A l’acta hi va haver diversos parlaments —

començant per l’amfitrió, mossèn Manuel 

Valls, i seguint amb M. Teresa Ocaña, di-

rectora del MNAC; Josep M. Martí Bonet, 

delegat diocesà del Patrimoni Cultural; 

Rafael Cornudella, cap de la Col·lecció d’Art 

Gòtic del MNAC; Joan Puigdollers, presi-

dent del Consell Municipal; Sara Jaurrieta, 

regidora del Districte Sarrià-Sant Gervasi; 

i va tancar els parlaments Sebastià Talta-

vull, bisbe auxiliar de Barcelona—, tots 

ells molt interessants i complementaris, 

que van assenyalar diversos aspectes del 

retaule, dels artistes i de la dimensió de 

l’esdeveniment. En aquest sentit, s’ha de 

destacar l’aportació de Martí Bonet que 

es felicitava que Sarrià recuperés aquesta 

obra d’art i una part de la seva història, i 

que l’original es conservés, amb totes les 

garanties, a les sales del museu on tot-

hom el pot contemplar, gaudir o estudi-

ar. Per Martí Bonet, això hauria de ser un 

exemple a seguir per moltes altres obres 

d’art, tant les conservades en museus, 

que haurien de tenir una reproducció en 

el seu indret originari, com d’aquelles que 

encara són en indrets poc adequats per la 

seva conservació i que caldria portar-les 

als museus on es poden mantenir en les 

condicions més adients. El patrimoni his-

tòric i artístic és un bé que tothom té el 

dret de gaudir-lo.

n
o
tí

ci
es

6 7

av
is

o
s

II ENRIC CAPDEVILA. Com cada any, a 

començament de maig, al voltant del dia 

internacional del comerç just, diferents 

entitats de la ciutat i de fins a 95 muni-

cipis de Catalunya, sortim al carrer per a 

difondre i impulsar el comerç just i les fi-

nances ètiques. Enguany és l’onzena edi-

ció, i diferents entitats solidàries i cen-

tres cívics del barri ens hem organitzat 

per a programar activitats, amb un acte 

central durant el dia 8 de maig a la plaça 

de Sant Vicenç.

El comerç just a casa nostra va arribar 

fa dues dècades, ha anat evolucionant i 

perfilant-se com una alternativa de con-

sum responsable i solidari, també com 

un nínxol de mercat que ha fet que grans 

multinacionals s’hi apuntin desvirtuant 

el concepte del comerç just, que tot just 

s’ha acabat de reformular per tots els ac-

tors del moviment:

“El Comerç Just és una associació de co-

merç, basada en el diàleg, la transparèn-

cia i el respecte, que busca una major 

equitat en el comerç internacional. Con-

tribueix a un desenvolupament sosteni-

ble oferint millors condicions comercials 

i assegurant els drets de productors i 

treballadors marginats, especialment al 

sud. Les organitzacions de Comerç Just, 

amb el suport dels consumidors, estan 

implicades activament en donar suport 

als productors, sensibilitzar i desenvolu-

par campanyes per aconseguir canvis en 

les regles i pràctiques del comerç inter-

nacional convencional.”

Els reptes actuals del comerç just passen 

per a consolidar-se i ser una alternativa 

real de les famílies i països productors 

del sud per a donar sortida als seus pro-

ductes, no només exportant al nord sinó 

també amb relacions sud-sud. Al nord, 

cal continuar sensibilitzant sobre el con-

sum i les finances responsables, prenent 

consciència de l’impacte de tota la cade-

na de producció i de la destinació dels 

beneficis i dels crèdits, per a fer un món 

més just i equitatiu.

Per a les entitats solidàries del districte 

serà l’excusa per a sortir al carrer, orga-

nitzar activitats al voltant del comerç 

just i les finances ètiques, presentar les 

diferents campanyes o propostes en què 

estem treballant, i compartir-ho amb la 

gent del barri. Us hi esperem.

La Festa del Comerç Just i de la 
Banca Ètica torna a Sarrià

Taller-activitat artística a Casa Orlandai, 

els divendres des del 16 d’abril al 25 de juny 

(excepte el 23 d’abril), de 18 a 20 h.

Aquesta activitat vol provocar un treball 

en grup entre persones dedicades a les 

arts —en totes les seves manifestacions, 

diverses i múltiples—, en una feina d’in-

tercanvi i diàleg amb l’objectiu comú de 

dur a terme una posada en escena el mes 

de juny per mostrar els projectes desenvo-

lupats al llarg de l’activitat. Es coneixeran 

projectes transdisciplinars fets per artis-

tes a casa nostra i arreu del món. El pro-

cés de treball serà acompanyat i animat 

per tal que les persones participants, les 

seves inquietuds, desitjos i ganes de fer 

provoquin un projecte artístic en grup o 

de manera individual que serà mostrat en 

una acció conjunta coincidint amb el sols-

tici d’estiu. La innovació i la transgressió 

seran algunes de les premisses rectores.

Martina Escoda i Marta Darder condu-

iran les sessions de manera alternativa i 

supervisaran els projectes referents a les 

arts visuals i textuals i hi haurà artistes 

reconeguts invitats que compartiran al-

gunes sessions amb els participants.

El tema: de Sarrià a tota la ciutat.

REMOU-TE per Sarrià

disfresses

A l’esquerra, detall 

d’una de les taules 

del Retaule de Sant 

Vicenç, de Jaume 

Huguet. Foto-

grafia del Museu 

Nacional d’Art de 

Catalunya (MNAC).

 A la dreta, disfressa 

de Carnaval i, a 

continuació, Qui-

met Pla interpre-

tant el personatge 

del mico Pere el 

Roig. Fotografies 

de Gerard Font.

El dissabte dia 24 d’abril hi haurà la visita  

guiada següent: Recorregut per l’antic 

nucli històric de Sarrià, que organitza el 

Centre Excursionista Els Blaus, amb motiu 

de les Festes de la seva Patrona, la Mare 

de Déu de Montserrat. El punt de sortida 

serà davant la porta del Centre, al carrer 

Cornet i Mas 15, a les 10 h del matí. El 

temps estimat del recorregut serà de dues 

hores, i serà amenitzat pels comentaris 

de l’historiador Antoni Mañé. 

Recorregut pel Sarrià històric

Travessa Sarrià – Montserrat 

Un any més el Centre Excursionista Els 

Blaus i el Centre Parroquial Sant Vicenç 

organitzen una travessa nocturna des de 

Sarrià fins a Montserrat. La sortida serà el 

vespre del divendres 14 de maig, l’arriba-

da al monestir de Montserrat el matí del 

dissabte 15 i la tornada a Sarrià, amb cot-

xe, es preveu pel migdia de dissabte. Per 

a fer la inscripció o tenir més informació, 

podeu posar-vos en contacte amb E Blaus 

(telèfon: 93 203 12 28, correu-e: secreta-

ria@elsblaus.cat) o el Centre Parroquial 

(telèfon: 93 203 97 72, correu-e: cpsarria@

gmail.com)

jazz al cafè

A l’esquerra, Laia 

Porta, cantant del 

Laia Porta Quartet, 

i, a peu de pàgina, 

el Bottom Tail, 

dos dels grups 

que han tocat al 

cicle Jazz al Cafè.

A esquerra i dreta, 

el guitarrista Ricky 

Froutchman i la 

cantant Sara Pi que, 

juntament amb 

Dani Baraldés, van 

fer un memorable 

concert de pop-rock 

al Cafè Orlandai, 

en una Alternativa 

de Sarrià del mes 

de desembre.

Totes les fotografies 

són de Gerard Font
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“A mi un alcalde me gusta cuando va 
con los zapatos sucios”
II TEXT: DANI CLAVERA (daniclavera@gmail.com) II FOTO: EUGENI AGUILÓ (estudi@eugeniaguilo.com). Aquesta frase no la 
trobareu a l’entrevista, és una de les moltes que s’han quedat fora no per falta d’interès sinó d’espai. En 
el número anterior vam parlar amb Lluís Reverter i en aquest hem tingut l’oportunitat de passar una 
estona fantàstica amb Mariano Meseguer. Tots dos són una part molt important de l’Associació de 
Veïns de Sarrià que aquest any en compleix 50. En Mariano, passant d’una manera molt envejable la 
vuitantena, continua treballant incansablement d’arquitecte amb l’objectiu de fer més fàcil la vida dels 
usuaris que han de fer servir les seves intervencions i obres, l’última, a la Mina.

Quan va arribar a Sarrià, l’Associ-
ació de Veïns ja existia?
Fui a vivir a Sarrià en el año 65, 

cuando me casé. Entonces salió el 

plan comarcal metropolitano que 

es del 76 pero que había salido al 

público i que fue el primer interés 

ciudadano por la ciudad. Se hi-

cieron grupos en los barrios que 

decían: —nos quieren robar, nos 

quieren quitar!. Entonces decidi-

mos hacer una Associació de Veïns 

i fue cuando Lluís Reverter dijo: 

—ya existe una aquí en Sarrià, i 

era una asociación de vellets con el 

Requesens y un montón de gente. 

Fuimos a verlos y nos recibieron, 

entonces yo era joven y todo, con 

los brazos abiertos. 

Vau salvar la Quinta Amèlia per 
exemple...
La Quinta Amèlia no tenía pla-

nificación y ellos (administració 

franquista) habían metido y cola-

do cosas. Pasó lo mismo con las 

cocheras de Sarrià. Todo era edi-

ficable pero hubo un error. Con el 

plan general anterior cuando una 

manzana entera no estaba edifi-

cada, se podía construir una vi-

vienda de 16 plantas, como en las 

cocheras querían construir una de 

17 o 18, pudimos parar el proyecto 

de las cocheras. Hoy los jardines se 

llaman Joan Vinyoli. Joan Vinyoli 

era el poeta de Sarrià. Ocurrió que 

nosotros (els veïns) la plaza que 

hay en Vergós con Rafael Batlle 

donde vivo yo, quisimos ponerle 

el nombre de Joan Vinyoli. El Ay-

untamiento nos dijo que por favor 

explicáramos quién era este perso-

naje que no le conocían. Entonces 

les explicamos y nos contestaron 

que aquella plaza les parecía poco 

para Joan Vinyoli.

Ara és també un moment de can-
vi, com veu Sarrià?
Sarrià nunca ha sido de grandes 

revoluciones pero ahora la gente 

es más conformista que antes. Yo 

acepto que me hipotequen, que 

los bancos me traten mal, hasta 

que te llaman imbécil, hasta ahí 

ya no aguanto y es que al final 

te tratan de tonto del todo, eh? I 

en urbanismo Barcelona en estos 

momentos es tierra de conquis-

ta, afortunadamente ahora no se 

edifica tanto porque no hay sitio. 

Cómo se concibe que en España se 

haya construido más que en toda 

Francia, Alemania e Italia juntos, 

es absurdo, claro, así nos va no?

Com creu que ha d’evolucionar el 
barri?
Se han perdido ocasiones tre-

mendas. En toda Europa los cascos 

antiguos son protegidos y conside-

rados un bien patrimonial. Aquí se 

empezó con proteger el Carrer Major 

de Sarrià, pero para que no entren 

los coches se han de hacer aparca-

mientos al perímetro y aquí se ha 

protegido el casco pero no se han 

hecho aparcamientos. Entonces 

hay una guerra entre comerciantes 

y vecinos porque la calle tiene que 

servir para los dos. Si hay vecinos, 

el comercio va bien, y si hay comer-

cios los vecinos tienen de todo. En 

Tres Torres por ejemplo había un 

hombre con un carrito vendiendo 

pan porque no habían panaderías. 

Y esto no se quiere entender. El Ay-

untamiento se rige por el divide y 

vencerás cuando la calle ha de ser 

integrada para todos. 

Es lo mismo que el casal de joves. Los 

que somos de un pueblo como yo, 

que llevo el polvo de la era y no me 

lo quiero quitar, en el Casino a pri-

mera hora de la tarde hay la gente 

mayor y a partir de las siete vienen 

los jóvenes y hay un momento que 

están todos juntos y juegan a do-

minó con los vejetes, que es lo que 

ha de ser. Cómo un mayor conoce 

el problema del joven si no trata 

con él y al revés? Los problemas 

no son individuales, son de todos. 

Yo me he encontrado, cuando era 

más joven, lo cual es fácil, entrar 

en un casal de vells y me han dic-

ho:-usted que hace aquí? Pero qué 

es esto? 

El barrio tiene unos precios inac-

cesibles y el transporte público es 

bastante malo. Tenemos uno de los 

mejores, que es et tren de Sarrià, 

pero no da abasto para todo. 

Ara vindrà la línia 9…
En París tu vas y siempre se está 

haciendo metro. Aquí si hay una 

inauguración de una estación va el 

obispo, el padre, etc. Se convierte 

en un acto importantísimo cuan-

do ha de ser un hecho natural para 

el crecimiento de la ciudad. Ahora 

si, es la primera línea importante 

que van a hacer, por eso han orga-

nizado un cristo de Gaudí y la Sa-

grada Família.

I Barcelona com està?
Hay un libro de unos arquitectos 

marxista norteamericanos que ya 

es decir, que dice: todo el poder 

para el usuario. Y cuando se hace 

una obra de uso puro a quién hay 

que consultar es a quién lo va a 

usar y esto no se hace nunca en 

Barcelona, esta es la primera vez 

(reforma de l’Avinguda Diagonal). 

Yo ahora he arreglado un Insituto 

en La Mina. Pedían una biblioteca 

y una sala de actos para tener algo. 

Estaban peleados entre ellos y en-

tonces lo que hice es ir ahí y me 

cité con los vecinos que querían 

cosas para el barrio. Y yo dije, por 

qué discutimos?, lo pedimos todo, 

y lo concedieron. Es la primera vez 

que se hace algo y no hay quejas 

porque se ha hecho todos juntos.

S’acabarà construint, per exem-
ple tota la muntanya de Collsero-
la?
Esperemos que no eh? 

Los cinturones de ronda estaban 

previstos ya en los años 20 pero 

a medida que la ciudad ha ido 

subiendo los cinturones han ido 

muntanya amunt y en Collserola se 

lo han ido cepillando todo. Donde 

hay una zona verde ahí está Nuñez 

i Navarro.

Hay un adagio en arquitectura que 

es que no edifiques nunca en la 

cresta de las cordilleras, y aquí se 

hace a más y mejor. Maragall dijo 

que la torre de Collersola está in-

tegrada totalmente con el paisaje, 

és molt fort. Hubo un antes y un 

después con los Juegos. Barcelona 

no tenía playas y ahora las tiene 

y populares. Sin embargo no se 

consiguieron muchas más cosas 

por ejemplo los cinturones a qui-

én han servido? Sólo al automóvil, 

no se aumentó la red de metros y 

autobuses. 

Què us sembla la candidatura de 
Barcelona 2022? Pot anar bé per 
revolucionar urbanísticament la 
ciutat?
Hacer los Juegos Olímpicos en su 

momento estuvo muy bien, aho-

ra hacerlo enemistándose con el 

vecino no ho trobo bé. Ha sido con-

traproducente, haberlo pensado 

antes, o sea, no lo entiendo, es por 

populismo puro me parece. Y aho-

ra hay que empezarlo todo desde 

cero. 


